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arabolă sau poveste despre noi? Îmi pare că ni se 
dovedește – a câta oară – cât de bine ne știe Hristos 
pe noi, oamenii. Limitați la propriile bogății, 

devenim sclavii lor cu o ușurință care nu-i scapă lui 
Dumnezeu Întrupat. Nu. Nu este o pledoarie la sărăcie și 
buboșenie. Ci, la temperarea încrederii noastre în planurile 
prin care ne credem veșnici în cele neveșnice. E o pledoarie 
în favoarea sărăcirii de dragul celuilalt care nu mai poate. 
Care se aseamănă mai mult câinilor decât oamenilor. Căci, 
Lazăr este acceptat în grupul animalelor cu mare drag 
respins fiind din grupul oamenilor.  
     Parabola este o pledoarie pentru vigilență, pentru 
trezvie – cum numesc Părinții Bisericii starea de veghere 
asupra sufletului. Ne spune că nu suntem doar pântece și 
plăceri, ci și suflet. Nu numai nopți pierdute în sărbătoriri 
ale bogățiilor noaste sterpe, ci și zile de lucrare cu propriul 
nostru suflet pentru ca să nu rămână în iad ca într-un 
mormânt.  
     Dar are și o cheie mai grea: necredința noastră ca 
oameni. Dovada supremă a Dumnezeirii lui Iisus Hristos este 
Învierea. Exact pe acesta o neagă bogații în vorbăria gurii, 
înveșmântați în hlamida unei regalități de opinii și a unei 
purpure cu falsă modestie democrată.  
     Teologia parabolei acesteia nu este negociabilă. Ori ești 
de partea Înviatului, ori mărești lista de frați ai bogatului 
prea plin de sine ca să admită că Dumnezeu este mai 
important ca el. Strașnică lecție. Până azi. Domnul Hristos 
ne spune că Scriptura – în întregime – ne este dată să aflăm 
cum să nu ajungem în iad. Nu cum să dărâmăm raiul din cei 
cărora le este cu putință locuirea lui. Pentru dărâmătorii de 
Rai și mincinoșii cu aere de porfiră și vizon, pilda este o 
atenționare. Negocierea după mormânt este invalidată de 
Înviere. 

imic nu-i place atât de mult lui Dumnezeu - 
spune Sfântul Ioan Gură de Aur - ca o viaţă ca-
re aduce folos tuturor. Tocmai de aceea ne-a 

dat şi darul cuvântului, şi mâini, şi tărie trupească, şi 
minte, şi pricepere: ca să întrebuinţăm toate acestea 
spre mântuirea noastră şi folosul aproapelui. 

Să ducem o viaţă cu 
folos tuturor! 
Sfântul Ioan Maximovici 

„Sfânta Euharistie nu este un simplu ritual, este întâlnirea 
cu Hristos. Noi primim ceva, Trupul şi Sângele Domnului, şi 
ne unim cu Cineva, cu Hristos căci spune: Cel ce mănâncă 

trupul Meu şi bea sângele Meu rămâne întru Mine şi Eu 
întru el”. 

(Preafericitul Părinte Daniel) 

 
Hristos Doctorul 
 „ Că Hristos a venit că să-i vindece pe cei bolnavi, 

o spune El Însuși”, arată Sfântul Irineu. Într-
adevăr, lisus spune: „Nu cei sănătoși au nevoie 

de doctor, ci cei bolnavi (...) n-am venit să chem pe drepți, 
ci pe păcătoși la pocăință” (Matei 9, 12-13; Marcu 2, 17; Luca 
7, 31); și adaugă: „cu adevărat îmi veți spune: Doctore, vin-
decă-te pe tine însuți!” (Luca 4, 23); și: „Duhul Domnului 
este peste Mine (...) M-a trimis să vindec pe cei zdrobiți cu 
inima” (Luca 4, 18). 
     În deplină conformitate cu această învățătură a lui Hris-
tos cu privire la Sine, Sfinții Părinți și întreaga Tradiție bise-
ricească văd în El doctorul trimis de Tatăl pentru a-i vinde-
ca pe oameni, care boleau din pricina urmărilor păcatului 
strămoșesc, și pentru a-i reda firii omenești sănătatea sa 
primordială. 
     Singur lisus Hristos, ca Dumnezeu Care S-a făcut om, 
rămânând în același timp Dumnezeu, era doctorul potrivit, 
și de aceea, pentru că numai El putea să-l vindece pe om, 
Dumnezeu Tatăl, din nesfârșita Să milă și iubire față de 
neamul omenesc și ca răspuns la plânsetele și rugăciunile 
profeților și ale mulțimii de sfinți, L-a trimis pe pământ. 
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Pentru Preasfinţitul nostru (Episcopul, Arhiepiscopul, Mitropoli-
tul sau Patriarhul), pentru cinstita preoţime şi cea întru, Hristos 

diaconime şi pentru tot clerul şi poporul… 
 

 firesc să ne rugăm pentru cei ce slujesc în cele trei trep-
te harice rânduite de sfinții apostoli: episcopi (Faptele 
Apostolilor 20, 28; 1), (1 Timotei 4, 14), (Tit 1, 5), preoți 

(Faptele Apostolilor 14, 23), (1 Petru 5, 1) şi diaconi (Faptele 
Apostolilor 6, 6), ca şi pentru cei din treptele inferioare, 
ipodiaconi şi citeți (sau cântăreți). Toţi, laolaltă, alcătuiesc cle-
rul. Vreau însă să subliniez formula: pentru tot clerul şi popo-
rul, ca exprimând ceea ce vă spuneam şi mai înainte, unitatea 
dintre cler şi popor (poporul lui Dumnezeu, cel cu preoție îm-
părătească), toți fiind împreună-slujitori ai aceleiaşi Liturghii. 
 

Pentru binecredinciosul popor român de pretutindeni, pentru 
cârmuitorii ţării noastre, pentru mai-marii oraşelor şi ai satelor 

şi pentru armata ţării… 
 

Ne rugăm nu numai pentru ortodocşii din patrie, ci şi pentru 
cei stabiliţi, temporar sau definitiv, prin alte părți ale lumii, cu 
care ne simțim laolaltă în acelaşi duh al credinței celei bune. 
     Despre cârmuitori – atât ai ţării cât şi cei cu autoritate loca-

Ectenia mare (7c) 
Sursa: „Cartea deschisă a împărăţiei”, Mitropolitul 

Bartolomeu Anania 

la – e bine să rețineți interpretarea corectă a textului din Epis-
tola catre Romani 13, 1-7, în care Sfântul Apostol Pavel îi în-
deamnă pe creştini să se supună înaltelor stăpâniri, cu motiva-
ția că ele sunt rânduite de Dumnezeu. Multe şi felurite specu-
lații s’au fäcut pe aceasta temă, mai ales atunci când creştinii 
se aflau sub regimuri de dictatură şi tiranie, dar Bisericile lor 
continuau, totuşi, să se roage pentru conducători. Reproşurile 
se datorau confuziei dintre autoritatea instalată şi particulari-
tatea ei politică. Să nu uităm că la vremea când Pavel le adre-
sa creştinilor acest indemn, ei se aflau sub autoritatea cezaru-
lui de la Roma, căruia el însuşi avea să-i cadă victimă, ca prizo-
nier de conştiinţă şi, în cele din urmă, ca martir. Apostolul nu-
şi propune să pledeze în favoarea sau împotriva naturii politi-
ce a stăpânirii, ci să atragă atenţia asupra rolului acesteia – 
oricare ar fi ea – de a instaura şi menţine ordinea publică: 
„Dacă faci rău, teme-te!” Or, aceasta nu e altceva decât 
reflectarea în societatea umană a ordinii cosmice ca operă a 
lui Dumnezeu. Acesta e sensul real al rugăciunii noastre pen-
tru cârmuitori. 
     Prin armată înţelegem nu doar oastea propriu-zisă, ci şi 
toate structurile statale cu profil militar, menite să asigure apă-
rarea patriei și ordinea publică. Dacă la începutul acestui ver-
set ne-am rugat pentru binecredinciosul popor român, adică 
pentru cel ortodox, de data aceasta ne rugam pentru iubitorii 
de Hristos, adică şi pentru neortodocşi, având în vedere com-
ponenta confesională complexă a acestor structuri. Faptul că 
în ele se află preoți slujitori, capele sau biserici atestă prezenţa 
lui Hristos în inimile lor. Mentionez şi faptul ca formularea 
acestei cereri este stabilită de către Sfântul Sinod al fiecărei 
Biserici Ortodoxe, ținându-se seama de forma de guvernamant 
a țării respective, care poate suferi modificări de-a lungul isto-
riei. (Va urma) 

(continuare din pagina 1) 
 
„Deci a venit Domnul nostru, făcându-Se om pentru noi, ca 
- precum zice Sfântul Grigorie de Nazians - să vindece pe 
cele asemenea prin cele asemenea, sufletul cu suflet, trupul 
cu trup”. 
     Avva Ammona spune tot așa, că „Tatăl L-a trimis din cer 
pe Fiul Său, pentru ca să vindece toate neputințele și toate 
bolile oamenilor”. Iar Sfântul Antonie cel Mare, în mai mul-
te dintre scrisorile sale, reia această temă: 
     „Rana – spune el - era de nevindecat și nici una dintre 
făpturi nu putea s-o lecuiască, în afară de Fiul cel Unul Năs-
cut, chip al Tatălui; El, Mântuitorul nostru, era doctorul cel 
bun, știut și așteptat de proroci; și de aceea, adunându-se 
toți laolaltă, au înălțat rugăciuni la Dumnezeu pentru nea-
mul omenesc (...) Iar Dumnezeu, arătându-Și marea Sa iubi-
re, a venit la noi, oamenii”. 
     La rândul său, Sfântul Macarie Egipteanul scrie: „Rana cu 
care am fost răniți era nevindecabilă și numai Dumnezeu 
putea s-o vindece. De aceea a și venit în persoană, pentru 
că nimeni și nimic din cele de demult - nici Legea, nici proo-
rocii - n-au putut s-o vindece. Numai El, venind, a vindecat 
acea rană nevindecabilă a sufletului”. 
     Dar nu numai autorii citați mai sus, ci toți Sfinții Părinți 
văd în Hristos pe Doctorul venit la oameni pentru a-i vinde-
ca de bolile aduse de păcat și de urmările sale; ei vorbesc - 

încă din primele veacuri - despre mântuirea pe care El a 
adus-o ca despre îngrijire și tămăduire a neamului omenesc. 
Astfel, de pildă, Sfântul Ignatie al Antiohiei le scrie 
Efesenilor: „Un singur doctor este, trupesc și duhovnicesc, 
născut și nenăscut, Dumnezeu în trup, în moarte viață ade-
vărată, din Maria și din Dumnezeu (...) lisus Hristos, Domnul 
nostru”. 
     Sfântul Iustin Martirul și Filosoful spune despre Hristos 
că „S-a făcut pentru noi om și fiind astfel părtaș suferințelor 
noastre, ne-a adus vindecarea”.  
     „Singurul doctor al rănilor noastre este numai Iisus”, spu-
ne Clement Alexandrinul. Și lista poate continua... 
     Pilda samariteanului milostiv, după Origen, poate fi ea 
însăși privită ca o prezentare a lui Hristos ca Doctor. Să 
amintim, în fine, că, în timpul vieții Sale pământești, mulți 
oameni au venit la El ca la un doctor. 
     Biserica Ortodoxă a integrat acest mod de a-L privi pe 
Hristos ca doctor, ca și conceperea mântuirii ca tămăduire, 
în ansamblul ritualurilor sacramentale și al slujbelor liturgi-
ce. În însuși miezul dumnezeieştii Liturghii a Sfântului Ioan 
Gură de Aur, Hristos este invocat ca „Doctorul sufletelor și 
al trupurilor noastre”. 
     În persoana Sa, Hristos a vindecat firea omenească și i-a 
redat pentru totdeauna adevărata și deplina sănătate. Per-
soanele umane nu se pot folosi însă de binefacerile aduse 
de Hristos firii omenești recapitulate în El decât dacă se 
întâlnesc (se unesc) cu El. 
     Iar această unire se poate realiza numai în Biserică, care 
este trupul divino-uman al lui Hristos, și numai prin lucrarea 
Sfântului Duh. În mod fundamental, în Sfintele Taine noi 
suntem puși în legătură ființială cu Hristos, prin lucrarea 
Sfântului Duh chemat de preoții Bisericii și prin mijlocirea 
formelor văzute care constituie ritualul acestor sfinte sluj-
be. 
     Astfel, Sfintele Taine sunt privite de Biserică drept mij-
loace de vindecare. Așa că, pe acest plan, Biserica se vădeș-
te a fi, după cuvântul Sfântului loan Gură de Aur, „o farma-
cie duhovnicească, unde se pregătesc leacuri pentru noi, ca 
să ne vindecăm de rănile pe care ni le face lumea”. 

 (Va urma) 
 
 
 
 
 
 
 
Dacă Mântuitorul spune femeii samarinence la ap. Ioan 4, 
24, că Dumnezeu este adevăr, și cei ce i se închină lui i se 
închină în duh și în adevăr, acolo unde este doar spiritul și 
nu adevărul, omul este în afara închinării adevărate. 
Augustin: Dacă „Dumnezeu este în voi” (Luca 17, 21), aceasta 
se spune împotriva „superstițioșilor care își dau osteneală în 
special în practicile exterioare” (Toma p. 659) 
Deuteronom (18, 11): „Nimeni să nu consulte nici oracole, 
nici prezicători”.  
Isaia 8, 19: „Când vă vor zice: întrebați pe cei ce cheamă 
morții și ghicitorii care șoptesc în incantațiile lor – oare nu 
de la Dumnezeul lui trebuie poporul să ceară o viziune pen-
tru cei vii și cei morți?” 
Dacă luăm culegerea de  Credințe și superstiții românești lui 
Artur Gorovei și Gh. Ciaușanu și o împlinim cum am arăta 
viața noastră?  
Ap. Pavel: „Luați seama să nu vă fure mințile cineva cu filo-
sofia și cu deșarta înșelăciune din predania omenească, du-
pă înțelesurile cele slabe ale lumii și nunm după Hristos”.
(Col 2.8). 
Iată, alese întâmplător câteva exemple din colecția aminti-
tă: 
Medicină: nu încercati asta acasă!  
În Vinerea seacă sau Mare, în zori de ziuă, cine vrea să fie 
sănătos peste an, să se ducă la fântână sau la apă curgătoa-
re și să-și toarne trei cofe de apă din cap. (p.18). 
De zaci de friguri și vrei să te lecuiești, să arunce cineva 
peste tine, pe când dormi, o doniță de apă, și când vei sări 
din somn, speriat, frigurile vor fugi de frică  (p.111). Don try 
this at home! 
Religioase: ungerea de sf. Andrei cu usturoi a ușilor și con-
sumarea de usturoi pt că strigoii fug de mirosul acesta(p.17). 
În ziua de Drăgaică, cine va trece o apă de trei ori înot, fără 
să se înece nu se va mai îneca tot anul. (Dar dacă se va îne-
ca?)  
A vărsa din pahar înainte de a bea dintr-un vas nou, „ ca 
mai întâi morții să bea, apoi viii”.19 
Oniricul: Se crede că acel care visează apă va avea vreo 
supărare. 
Mâța și cânele, când au durere de cap, mânâncă iarbă. 17 
Previziuni: de-ți iese în cale cu plinul, îți va merge bine. De 
iese cu golul, îți va merge rău.  
Nu e bine să măsori copilul sau să-l cântărești că nu mai 
crește.77(am trăi ca-n Țara liliputanilor)(p.77). 
Când te întorci din drum îți merge rău (p. 99). 
Cine fluieră în casă se face pustiu.  
Copiii gemeni pot face multe lucruri bune, pot ajuta în dife-
rite boale și au puterea de a fermeca, descânta, vindeca 
(p.120). 
Se crede (ca la Heidegger, pentru disculpare în caz de eșec): 
Se crede că dacă țiuie tăciunii în foc este semn că te vor-
bește cineva de rău; deci e bine a bate tăciunii cu cleștele(p. 
107). O spune și Creangă în Amintiri... 
Anticlericale: De te întâlnești cu popă pe cale e de rău. De-
ți iese însă lup în cale atunci îți va merge bine (p. 23). Nu 
recomandăm... 
Ferește-te de omul roș, de spân și de cel însemnat (p. 24), ca
-n Harap Alb.Dumnezeu i-a însemnat pentru a atenționa 
oamenii. 
Financiare: Când te mânâncă palma stângă ai să dai bani (să 
vedeți când se apropie facturile! Dar când primești prea-
viz?!), iar când te mânâncă cea dreapta, ai să dai(p. 25). 
De vei fura în noaptea Paștilor, îți va merge bine peste an, 
când nu te-o prinde nimeni când vei fura (p.115). 
Unele reale: În ziua de sf Trifon (a nu se pune Nebunul), de 1 
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